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Møde i Kultur- og Fritidsudvalget 
Den 5. oktober 2021 

REFERAT 

Møde i Kultur- og Fritidsudvalget  
Dato: mandag den 5. oktober 2021 kl. 13-15 
Sted: Sjællandsgade 40, København N, Bygning I, lokale 207 

Medlemmer: 
Anders Lund (formand), Ulla Morin (næstformand) Arne Bjørn Nielsen, Bjarne Jørgensen, 
Eleonora Lewandowski, Henrik Høgh, Jesper Balle, Merete Ganshorn. 

Der var afbud fra Henrik Høgh. 

1. Godkendelse af dagsorden
v/ formanden (beslutningspunkt) 

BESLUTNING 
Dagsordenen blev godkendt. 

2. Valg af dirigent
v/ formanden (beslutningspunkt) 

BESLUTNING 
Eleonora Lewandowski blev valgt som dirigent. 

3. Godkendelse af referat
v/ formanden (beslutningspunkt) 

BESLUTNING 
Referatet blev godkendt. 

4. Orientering fra det politiske Kultur- og Fritidsudvalg

INDSTILLING 

1. at udvalget godkender dagsordenen.

INDSTILLING 

1. at udvalget vælger dirigent.

INDSTILLING 

1. at udvalget godkender referat af sidste udvalgsmøde.
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v/ formanden (orienteringspunkt) 
 

 
BAGGRUND 
Udvalget drøfter eventuelle relevante sager fra det seneste møde i det politiske udvalg.  
 
Link til mødemateriale fra det politiske Kultur- og Fritidsudvalg 
www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Kultur-%20og%20Fritidsudvalget 
 
BESLUTNING 
Udvalget drøftede betydningen af notaterne med oversigt over Kultur- og Fritidsudvalgets 
disponible midler.  
 
Anders Lund orienterede om, at han oplever, at der er flere ledige bevægerum, gymnastiksale og 
haller i Københavns Kommune i tidsrummet kl. 16-18, og at mange foreninger har udfordringer 
med at få idrætsfaciliteter stillet til rådighed. Udvalget besluttede, at de gerne vil arbejde videre i 
forhold til at blive klogere på fordelingen af idrætsfaciliteter i København, da de fortsat mener, at 
der er udfordringer med kapaciteten i forhold til ældre.  
 
 

5. Bidrag fra udvalget til Ældrerådets årsrapport 2021 
v/ formanden (drøftelses- og beslutningspunkt) 
 

 
BAGGRUND 
Ældrerådets årsrapport har alene karakter af en administrativ og faktuel beretning, der kort og 
koncist dokumenterer og oplister nogle udvalgte områder, som har præget Ældrerådets generelle 
arbejde allermest i det forgangne år. Derudover oplister årsrapporten de mødesammenhænge og 
samarbejder m.v., som Ældrerådet er indgået i.  
 
Fagudvalgene bør i den sammenhæng påbegynde overvejelser om, hvilket konkret bidrag, der 
skal indgå i årsrapporten for 2021 for deres udvalg. Forretningsudvalget har derudover lagt op til 
at arbejdet med bidragene tager udgangspunkt i Ældrerådets og herunder de enkelte udvalgs 
mærkesager. 
 
Sekretariatet samler de forskellige bidrag sammen, og udarbejder på baggrund heraf - og i 
samarbejde med formandskabet - årsrapporten med henblik på offentliggørelse det første kvartal 
af 2022.  
 
Ældrerådets årsrapport fra 2020 kan findes her: 
www.aeldreraadet.kk.dk/om-raadet/formalia 
 
BESLUTNING 
Udvalget vendte følgende emner, som relevante i forhold til årsrapporten  
 

INDSTILLING 

1.  at udvalget tager orienteringen til efterretning. 

INDSTILLING 

1. at udvalget påbegynder overvejelser til bidrag til årsrapport 2021. 

http://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Kultur-%20og%20Fritidsudvalget
http://www.aeldreraadet.kk.dk/om-raadet/formalia
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- Møder med borgerservice  
- Møder med Kultur- og Fritidsforvaltningen om ældres adgang til idrætsfaciliteter og 

samarbejdsaftalen mellem Kultur- og Fritidsudvalget, DGI og Dif ’verdensby i bevægelse’ 
- Digitale udfordringer for ældre  
- Høring om liv og udfoldelse på vandet 
- Uddeling af Københavns Kommune fællesskabspris  
- Deltagelse i idrætsdagen ’Spring for Livet’ 
- Inddragelse i udvikling af Naturpark Nordhavn  

 
Ulla Morin ønskede, at der i årsrapporten er et mere særskilt fokus på, hvad fagudvalgene arbejder 
med. 
 
 

6. Orientering om inddragelse i udvikling af Naturpark Nordhavn 
v/ formanden (orienterings- og drøftelsespunkt) 
 

 
BAGGRUND 
By og Havn har den 6. september 2021 kontaktet formand Kirsten Nissen vedrørende indledende 
dialog med Ældrerådet i forbindelse med udvikling af en ny park i ydre Nordhavn.  
 
Det fremgår af By og Havns henvendelse, at de til processen tilknyttede konsulenter vil interviewe 
nøglepersoner, hvor formålet er at høre om fx Ældrerådets forventninger til hvad en ny park på 28 
hektar skal rumme. 
 
By og Havn oplyser, at der vil blive tilrettelagt et større åbent arrangement for alle interesserede 
den 3. oktober 2021. Det er muligt at orientere sig yderligere om naturpark Nordhavn på dette link: 
www.kk.dk/artikel/naturpark-nordhavn 
 
På møde i Forretningsudvalget den 15. september 2021 blev det besluttet, at den fremadrettede 
dialog m.v. forankres i Teknik-og Miljøudvalget og Kultur-og Fritidsudvalget, idet 
udvalgsområderne i vidt omfang forventes at favne det kommende arbejde vedrørende Naturpark 
Nordhavn.  
 
Det blev på baggrund heraf aftalt, at sekretariatet melder tilbage til By og Havn og oplyser, at 
Ældrerådet meget gerne deltager i en indledende dialog m.v. Formand Peder Blom og formand 
Anders Lund har i forlængelse heraf aftalt interview med de af By og Havn tilknyttede konsulenter 
den 24. september 2021.  
 
BESLUTNING 
Anders Lund orienterede udvalget om, at Peder Blom og ham deltog i et interview om udvikling af 
Naturpark Nordhavn, og at han havde taget udvalgets input med videre.  For nærmere henvises til 
bilaget.   
 
Yderligere nævnte Bjarne Jørgensen, at man kan opsætte sheltere, og Merete Ganshorn nævnte, 
at man bør etablere cykelparkering. Arne Bjørn Nielsen gjorde opmærksom på hans forslag om at 
realisere projektet i etaper.  
 
 

INDSTILLING 

1. at udvalget vender punktet. 

http://www.kk.dk/artikel/naturpark-nordhavn
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BILAG 
Notat til interview med BARK vedr. Naturpark Nordhavn pba. udvalgets input. 
 

7. Status på arbejdet med udvalgets mærkesager 
v/ formanden (drøftelsespunkt) 
 

 
BAGGRUND 
Ældrerådet har på møde den 29. september 2021 vedtaget en række fælles mærkesager for 
Ældrerådet. 
 
At arbejde med mærkesager er en måde, hvorpå Ældrerådet kan arbejde strategisk og rette fokus 
på nogle særskilte områder og forhold, hvor rådet mener, at der skal sættes ind og ske en udvikling 
til gavn for ældre. Mærkesagerne bør ses som et redskab til at opnå konkrete resultater. 
 
Det er afgørende, at Ældrerådet har ejerskab til mærkesagerne og at disse er forankret i 
Ældrerådet. At det er rådets egne, der er udarbejdet og udtænkt af rådet, og at rådet arbejder med 
mærkesagerne, og indtænker dem i de sammenhænge, som rådet indgår i. Man kan også kalde 
mærkesagerne for rådets politiske mål. 
 
Arbejdet med mærkesager vil typisk have sit udspring i fagudvalgene, hvor udvalgene arbejder 
specifik med at definere, hvilke områder og udfordringer, der skal sættes ind i forhold til, og hvor 
rådet arbejder med, hvordan der kan ske en udvikling væk fra den konkrete situation, og hvad der i 
givet fald skal sættes i stedet for. 
 
Kultur- og Fritidsudvalget har vedtaget følgende mærkesager  
 

• Ældre skal have mulighed for at deltage i Københavns kulturliv og herunder fx arbejde for 
gratis dage på museer for pensionister 

• Ældre skal have bedre og lige mulighed for at dyrke idræt og bevægelse 

• Ældre må ikke komme i klemme i den digitale udvikling 
 
Udvalgets formandskab har lagt op til, at udvalget fast på deres møder vender, hvor de er i forhold 
til målene, og hvordan de kan arbejde videre med dem.  
 
BESLUTNING 
Udvalget vendte, hvordan udvalget kan arbejde videre med mærkesagerne. Udvalget besluttede i 
den sammenhæng at efterspørge et møde med den kommende Kultur- og Fritidsborgmester, og 
at man her kan sætte fokus på de områder, man gerne ser forbedret og eventuelle initiativer, der 
kan igangsættes fx som led i budgetforhandlingerne.  
 
Udvalget drøftede derudover, om Kultur- og Fritidsforvaltningen gør noget/kan gøre noget for at 
fremme, at ældre og fx særligt udsatte ældre har adgang til information om, hvor der fx er tilbud 
på kulturelle oplevelser. Udvalgsmedlemmerne besluttede hver især at være opmærksom på 
eventuelle rabatter og kulturtilbud. 
 
 

8. Drøftelse af synlighed udadtil 
v/ næstformanden (drøftelsespunkt) 
 

INDSTILLING 

1. at udvalget drøfter arbejdet med mærkesager. 
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BAGGRUND 
Udvalgets formandskab har lagt op til, at udvalget vender, hvordan og hvad man kan gøre for at 
skabe mere synlighed omkring Ældrerådet og herunder Kultur- og Fritidsudvalgets arbejde 
udadtil.  
 
BESLUTNING 
Udvalget ønskede generelt at vende arbejdsgange for fx at udarbejde debatindlæg og Ældrerådets 
synlighed udadtil. Udvalget vendte derudover, hvorvidt Ældrerådet fx bør have en Facebookside. 
 
 

9. Orientering om møde med borgerservice den 13. december 2021 
v/ formanden (orienteringspunkt) 
 

 
BAGGRUND 
Udvalget besluttede på udvalgsmøde den 13. september 2021 grundet ferie at rykke 
udvalgsmødet i oktober, hvorfor mødet med borgerservice, som også lå den pågældende dato, er 
rykket til den 13. december 2021 kl. 9.30-11.00.  
 
På mødet deltager borgerservicechef af Line Friedrichsen og specialkonsulent Christian Kühne. 
Det er aftalt, at udvalget får en rundvisning på Borgerservice i Nyropsgade.  
Udvalget kan efterfølgende afholde deres udvalgsmøde i mødelokalerne i Hans Nansens Gård i 
Nyropsgade. 
 
BESLUTNING 
Udvalget tog orienteringen til efterretning, idet udvalget besluttede at forberede mødet på næste 
udvalgsmøde. 
 
 

10.  Næste udvalgsmøde den 8. november 2021  
v/ formanden (orienteringspunkt) 
 

 
BESLUTNING 
Udvalget besluttede, at de på næste møde forbereder mødet med borgerservice, og at udvalget 
derudover arbejder videre med problemstillingen omkring ubrugte idrætsfaciliter og bedre 
adgang for ældre.  

INDSTILLING 

1. at udvalget vender eventuelle tiltag, som kan understøtte synlighed blandt borgere og 
politikere m.v. samt sigtet med det. 

INDSTILLING 

1. at udvalget tager orienteringen til efterretning. 

INDSTILLING 

1. at udvalget drøfter dagsordenen for næste udvalgsmøde. 



6 

Møde i Kultur- og Fritidsudvalget 
Den 5. oktober 2021 
 

 

 
 

11. Eventuelt 
Jesper Balle foreslog, at man bygger en bro, der forbinder Vigerslevvej og Damhussøen. Ulla 
Morin oplyste Jesper Balle om, at han bør henvende sig til formanden for Teknik- og Miljøudvalget 
Peder Blom, hvis han ønskede, at rådet undersøgte mulighederne for dette.  
 
Anders Lund orienterede om, at han deltager på et evalueringsmøde vedrørende Spring for Livet-
idrætsdag.  
 
Ulla Morin efterspurgte ideer til udarbejdelse af ønsketræet til brug i Ældrerådets stand ved fx 
Spring for Livet-idrætsdag og Københavns Kommunes pensionistmesse.  
 
Bjarne Jørgensen nævnte, at han fortsat var i gang med at kigge på udvikling af plakater.  
 
Eleonora Lewandowski efterspurgte nye t-shirt til rådet.   


